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1.–16. ledna se konala Tříkrálová sbírka. Do online kasičky na www.trikralovasbirka.cz 
můžete přispět celoročně. (foto Jiří Strašek)
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sportovní triko - cena 350 Kč
SINGLE JERSEY, 95%micro polyester,
5% elastan, gramáž 160 g/m , hladký
strečový rychleschnoucí materiál
vhodný pro sport

2

bavlněné triko - cena 250 Kč
SINGLE JERSEY, 100% bavlna,
gramáž 200 g/m , silikonová úprava

Tento rok nabízíme triko s novým mottem diecéze 2022
v provedení pánském i dámském, barva je tentokrát
jednotná, ale můžete si vybrat buď

triko s mottem diecéze
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Milí přátelé,
před několika týdny jsme prožili vánoční radost, ve které se dotkla touha člově

ka po Bohu s Boží touhou po člověku. Bůh se spojil s člověkem v tajemství Vtělení, 
v Ježíši Kristu. Opat Maxim Vyznavač napsal: „Jen jednou se z milostivé dobroty 
Boží a jeho lásky k lidem narodilo Boží Slovo tělesně; neustále se však touží naro
dit duchovně v těch, kdo chtějí. Stává se dítětem, to jest, přizpůsobuje se našim 
schopnostem, a zjevuje se nám podle toho, do jaké míry jsme s to je přijmout.“ 
Obdarování vánoční radostí můžeme tedy prožívat po celý rok. Po celý svůj život.

V měsíci únoru si připomínáme, že lidský život je naplněný také bolestí a jed
ním ze zdrojů bolesti je nemoc. Jsou nemoci, které nám pomáhají vyléčit lékaři, 
zdravotní sestry a všichni ti, do jejichž rukou se dostaneme, když je naše nemoc 
vážná. Když ležíme napojeni na všechny ty přístroje, kterým nerozumíme, ale 
s důvěrou se svěříme do péče těch, kteří nám pomáhají přežít.

V těchto chvílích, kdy se zdá, že člověk je zabezpečený vším, co potřebuje, 
a vším, co je možné mu poskytnout, je důležité nechat se obdarovat vánoční 
radostí. Tato vnitřní radost, kterou nemůžeme projevit zpěvem ani tancem, na
plňuje nitro pokojem a je člověku velikou oporou. Emeritní papež Benedikt XVI. 
řekl na jednom ze setkání s mládeží: „Kdo věří, není nikdy sám.“

Jak je důležitá a ničím nenahraditelná Boží přítomnost ve chvílích těžké ne
moci. Bůh je člověku připraven poskytnout duchovní útěchu.    

11. února si církev připomíná své povolání k tomu být nablízku nemocným. 
Sloužit svátostmi, modlitbou, lidskou blízkostí nebo povzbuzením. Být nablízku 
i příbuzným nemocných.

11. únor je výroční připomínkou prvního zjevení Panny Marie v jeskyni Ma
ssabielle u Lurd Bernadetě Soubirous v roce 1858. Lurdy se staly nadějí pro vel
mi mnoho nemocných. Mnozí tam nacházejí úlevu, někteří i uzdravení. Lurdy 
v církvi podnítily péči o trpící a nemocné. Není proto náhodou, že tento den se 
stal zároveň i Světovým dnem nemocných.

Dívám se na obrázek svaté Bernadety, která zemřela před více než 150 lety, dí
vám se na její krásnou a zachovalou tvář. Pán nám uchoval její podobu, vidíme 
tvář naplněnou pokojem. Její velmi těžký a krátký život byl prosycený prostou 
touhou po Bohu, která způsobila, že byla obdarována milostí uvidět Matku Boží 
tváří v tvář a naplnit její poselství. 

V poselství Panny Marie nejde jen o uzdravení těla, ale také o uzdravení duší. 
„Čiňte Pokání,“ vzkazuje Panna Maria v Lurdech nám lidem skrze svatou Berna

Úvodník
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detu. Uvědomme si, že my lidé ztrácíme lásku a vděčnost Bohu za to, že jsme. 
Tím ztrácíme radost z toho, že jsme. A neustále se snažíme nahradit tuto radost 
z bytí honbou za tím, abychom něco měli. Čím víc chceme mít pro sebe, tím víc 
nám překážejí druzí lidé a vytrácí se mezi námi lidmi láska a vděčnost, za to, že 
můžeme být spolu. Jak je těžké bez Boha tvořit jednotu a zažívat radost z rados
ti druhých. Prožívat bolest při utrpení druhých. Žít zdravým lidským životem.

P. Emiliano Tardif napsal: „Jednota nevznikne v diskuzích. Jednotu najdeme, 
když obrátíme oči k Pánu, aby nám mohl vlít do srdce svého Svatého Ducha.“ 
Skutečný dialog obsahuje tento postoj. Snad je to také postoj synodální. Přál 
bych nám všem, abychom se s pokorou a nadějí nechali Bohem uzdravit a moh
li se potkávat v těch, kteří trpí s Kristem.

Přeji požehnané únorové, a nejen únorové dny.
Ladislav Lego, trvalý jáhen
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Sdružení KOMPAS Křesťanský podnikatel 
zahájilo své aktivity také v Plzni

Rozhovor s Markem Chvátalem, projektovým manažerem sdružení KOMPAS, připra
vila Jana Lazarová.
Proč byl KOMPAS založen?

Ke  vzniku tohoto 
společenství vedl pře
devším pocit osamo
cenosti lidí z  byznysu. 
Člověk se může v  rodi
ně nebo ve farnosti se
tkávat s ostatními jako křesťan, ale existují velmi specifické starosti a problémy, 
které s každým křesťanem řešit nelze. Není lehké sdílet třeba svou starost, že 
vám někdo dluží statisíce za fakturu. Ten, kdo vydělává třicet tisíc nebo i méně, 
vám v tomto případě zkrátka rozumět nemůže. S tím, kdo je zaměstnaný, mů
žete jen těžko mluvit o tom, že potřebujete razantně snížit počet zaměstnanců, 
aby vaše firma nezkrachovala, atd. Jsou specifické potíže, které nelze řešit s kaž
dým. 

V byznysu fungují určitá společenství nebo skupiny, v nichž se setkávají např. 
majitelé středně velkých podniků. V takovém prostředí lze sdílet pracovní sta
rosti, můžete zde řešit konkrétní problémy své firmy. Většinou se tu ale nepohy
buje mnoho lidí, kteří by sdíleli křesťanské hodnoty. 

KOMPAS tedy vyrůstá právě z těchto potřeb – z potřeb lidí s podobným zamě
řením a se společnými (křesťanskými) hodnotami. 

Jak se ze společenství stala oficiální organizace?
U zrodu sdružení stojí podnikatel Jiří Jemelka a P. Josef Čunek SJ, kteří se po

kusili vytvořit společenství podnikajících křesťanů. Osm let KOMPAS fungoval 
neformálně (začínali jsme v Praze a v Olomouci, šlo o neformální setkávání nad 
určitým tématem). Až v  lednu 2018 vzniklo sdružení oficiálně, jako nezisková 
organizace. Já jsem se ke sdružení připojil asi před čtyřmi lety a začal jsem zde 
jako manažer pracovat na tom, co může sloužit.  

Proč zrovna KOMPAS? 
KOMPAS znamená Křesťanští Obchodníci, Manažeři, Podnikatelé A Samostatně 

výdělečné osoby. Za iniciálami názvu se tedy skrývají lidé, které do našeho spo
lečenství zveme.



6

Za
os

tř
en

o 
na

…
Proč by se měli křesťanští podnikatelé 
o sdružení zajímat a zapojit se do jeho 
aktivit?

Jedním z  našich hlavních 
cílů je vytváření vztahů. Ne
vznikli jsme proto, aby spolu 
lidé z  byznysu uzavírali vý
hodné smlouvy a získávali 
nové pracovní kontakty. Jde 
nám hlavně o to, aby se lidé 
poznali, aby spolu mluvili, aby 
byli spolu, navázali vztahy a šli 
v  nich do hloubky, aby se za 
sebe navzájem modlili.  

Jaké pravidelné akce pro své členy připravujete?
Jednou ročně pořádáme konferenci na Velehradě (ta příští proběhne 28. květ

na 2022) a také duchovní cvičení (poslední se konala na začátku listopadu 2021 
ve Vranově u Brna). 

Před epidemií koronaviru a lockdownem fungovaly také Kompas cluby, je
jichž aktivity byly kvůli opatřením proti šíření koronaviru omezeny. Aktivity 
Kompas clubu bychom rádi obnovili a rozjeli také na nových místech. 

Jaká místa máte na mysli? 
Rádi bychom zahájili své aktivity v Plzni, kde jsem se poznal s Petrem Němeč

kem z Antee. On má kolem sebe více lidí, které by snad aktivity KOMPASu mohly 
oslovit. Pokud to epidemická situace dovolí, rádi bychom opět oživili činnost 
KOMPAS clubů v Praze, v Pardubicích, v Jihlavě, Brně, Olomouci, ve Zlíně, v Os
travě i v Uherském Brodě.

Je vidět, že o KOMPAS je zájem napříč republikou. 
Ano. Některá společenství se dokonce začínají štěpit na společenství menší, 

místní. Z toho máme radost, protože lidé nemusí nikam daleko dojíždět. 

Přivedla i Vás pandemie koronaviru k pořádání setkání on-line?
Snaha o propojení všech členů KOMPASu napříč republikou nás přivedla 

k jedné z aktivit – k pravidelné online modlitbě. Ve středu se takto scházíme 
k modlitbě růžence a v pátek k modlitbě chval s četbou z Písma, se spontánními 
přímluvami a díky. Modlíme se také litanie ke svatým podnikatelům.   

Osobní setkání je samozřejmě vždycky lepší než online. Konferenci na Vele
hradě jsme v roce 2021 poprvé uspořádali online, ale vyhodnotili jsme, že to 
bylo touto formou také naposledy. Zájem výrazně klesl. Zřejmě také proto, že 
lidé během lockdownu seděli velmi často před počítačem, takže se jim už jaká
koli online komunikace nejspíš zajídala.   
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Jsou akce KOMPASu určené jen pro jeho členy? 
Lidé si občas myslí, že když jsou zaměstnanci, tak do KOMPASU nepatří. Ma

nažeraobchodníka nevylučuje z  našeho společenství fakt, že má pracovní 
smlouvu. Není nutné mít IČO. Vítáme kreativní, podnikavé lidi. Manažer může 
být zaměstnaný, ale přesto může být vytíženější než podnikatel. Při organizaci 
všech akcí ovšem myslíme na celou rodinu. 

Jak se to projevuje?
Jsme dost zaměřeni na rodinné společenství, i naši konferenci jsme zvyklí or

ganizovat pro celé rodiny. Konference bývá v sobotu a rodiče mohou přijet i se 
svými dětmi, pro které je připraveno hlídání a program. Také na duchovních 
obnovách je o děti postaráno, v době, kdy se rodiče účastní přednášek. 

Jendou z akcí, kterou pořádáme, je také víkend pro táty s dětmi. Muži, kteří 
doma často chybí, mají možnost jednou ročně aktivně prožít čas se svými dět
mi. Tátové vypnou mobilní telefony a jsou k dispozici jen svým potomkům, my 
pro ně připravujeme pěkný, akční program.

Chceme zkrátka vyjít vstříc rodinám, protože si uvědomujeme, že nedostatek 
času na rodinu a na vlastní děti je problém, který právě lidé z byznysu velmi 
často řeší. Když je to možné, pořádáme některé menší akce raději v pracovní 
době – je podle nás lepší, aby účastníci akce „utekli“ z práce, než aby pak večer 
nebyli doma. 

Roste zájem také o duchovní obnovu.
Ano, tzv. Dny v tichu probíhají dvakrát ročně. Na celé čtyři dny jedeme spo

lečně do kláštera, kde jsou všichni v tichu a mohou se účastnit připraveného 
programu (modlitba z breviáře, mše svatá…). Ale protože zvlášť lidé z byznysu 
jsou zvyklí, že o svém programu rozhodují sami, mají při Dnech v tichu napros
tou svobodu – individuálně si mohou zvolit, zda nabízený program využijí, či 
nikoli. To jediné, na čem skutečně trváme, je bytí v tichu, snaha být v přítom
nosti a modlit se.

Při Dnech v tichu se zaměřujeme především na kontemplativní modlitbu, ale 
někteří účastníci prožívají ty dny třeba venku – v tichu v přírodě nebo četbou 
Písma. Záleží skutečně na svobodě jednotlivých účastníků a také na tom, jak 
jsou právě vedeni Duchem svatým. 

Nabízíte během Dnů v tichu také 
doprovázení?

Večer nabízíme prostor pro 
sdílení, kde mohou najít orienta
ci třeba ti, kteří mají vůbec první 
takovou zkušenost s tichem. Ov
šem i účastníci, kteří se duchov
ních cvičení účastní opakovaně, 
bývají rádi, že mohou slyšet, co a 
jak prožívají ostatní. 
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Sdílení je dobré také proto, že 

když je některý účastník (v nit
ru) konfrontován s  něčím pro
blematickým, může díky sdílení 
zjistit, že je to v  takové situaci, 
tedy v tichu, naprosto normální. 

Získáváte od účastníků zpětnou 
vazbu? Není pro ně konfrontace 
s tichem příliš náročná?

Pozorujeme, že zájem o Dny v tichu roste. Začínali jsme jednou ročně maximál
ně s šesti lidmi, teď tato duchovní cvičení probíhají dvakrát do roka s účastní mini
málně patnácti lidí a zdá se, že zájem ještě poroste. To je dobrý signál.  Lidé v byz
nysu bývají velmi aktivní, takže je skvělé, že se mohou na čtyři dny utrhnout a být 
pouze s Bohem. Mnozí z účastníků z těchto dnů a z prožitku ticha čerpají celý rok. 

Připravujete i programy ušité na míru vašim členům, tedy podnikatelům, manažerům 
a obchodníkům? 

Nabízíme tzv. manažerské konzultace. Naši specialisté si vyhradili čas a jsou 
připraveni online poradit, například koučovat. Řekněme si příklad – když má 
někdo na starost podnik o dvou stech lidech a třeba půlmiliardový obrat, už 
má mnohdy zkušenost a dokáže poradit někomu jinému, kdo třeba řeší urči
tou problematickou záležitost v menším podniku a s menším obratem. Malého 
podnikatele by třeba některá řešení nenapadla, ale podnikatel z větší firmy ví 
naprosto přesně, co je dobré udělat. I takové odborné zkušenosti sdílíme.

Organizujete také semináře. Co nabízejí? 
Připravujeme odborně zaměřené semináře – věnovali jsme se v  nich např. 

nejčastějším chybám v řízení podniku, chybám při tvorbě strategie, při pláno
vání financí atd. Proběhly ovšem i semináře věnující se osobnímu růstu, jak na
povídá např. název jednoho z nich – Síla charakteru. 

Semináře, které pořádáme, jsou vždy „pokřtěné“. Přednášející bývá křesťan 
a cílovou skupinou jsou věřící nebo hledající. Tedy lidé, kteří hledají formaci 
v souladu s křesťanskými hodnotami. 

Webové stránky prozrazují, že služby KOMPASu zaštiťuje Mons. Josef Nuzík.
Inu, jsme „prověření“. Ale byť jsme v převážné většině katolíci, jsme ekume

ničtí. Na našich akcích už je ekumenická otevřenost pravidlem. Na Dny v tichu 
za námi jezdí třeba evangelíci, kteří říkají, že zkušenost tiché modlitby jim v je
jich vlastní církvi chybí. Evangelíků přibývá a na naše akce se vrací, my inspiru
jeme je a oni zase inspirují nás. 

Jak se o Vašich aktivitách můžeme dozvědět?
Zpočátku, když jsme o sobě dávali vědět světu, jsme zkoušeli využívat mno

ho kanálů, včetně médií. Občas jsme si zaplatili inzerci v Katolickém týdeníků, 
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snažíme se budovat PR, jsme na 
sociálních sítích – hlavně na síti 
Linkedin. (Podle reakcí se zdá, 
že zde je naše cílová skupina 
mnohem aktivnější než na Fa
cebooku.) 

Máme webové stránky 
krestanskypodnikatel.cz, rozesílá
me newsletter, snažíme se šířit 
letáčky atd. O KOMPASu dává
me vědět také prostřednictvím 
tzv. Svědectví…

Co si pod tím můžeme představit?
Jednou měsíčně zveřejňujeme rozhovor s  podnikajícím křesťanem. Lze ho 

najít na našem webu, v podcastu s názvem Hodnoty v podnikání, část vysílá 
Proglas v pořadu Křesťan a svět (vždy poslední neděli v měsíci). 

Svědectví má tři části – nejdříve se člověk představí, v další části mluvíme 
o  propojení víry a podnikání (nejde jen o moralizování, občas jsme mluvili 
třeba o krizi víry a pozdějším návratu k Bohu), ve třetí části se bavíme o vy
braném biblickém úryvku. Nejde o teologii, ale o osobní aktualizaci úryvku 
do života.

Jsou ve Vašem společenství aktivní také ženy? 
Mezi našimi aktivními členy převládají muži, ale máme mezi sebou i ženy – 

manažerky, podnikatelky. Zrovna 5. listopadu 2021 jsme přijímali deset nových 
členů, mezi nimiž bylo pět žen. Nevyhledáváme ženy cíleně, ale jsou mezi námi 
a byť jsou v menšině, neutíkají. Ženy bývají ve většině na modlitebních setká
ních, na Dnech v tichu naopak mívají početní převahu muži. 

Jakým způsobem koncipujete programy KOMPASu? 
Společenství tvoří zejména lidé, kteří se ho účastní. Přizpůsobujeme se tomu, 

o co mají lidé zájem, každý tedy má možnost najít si to svoje. Někdy jde o mod
litbu, jindy o sdílení, organizujeme mimo jiné přednášky se zajímavými hosty…

V KOMPAS Clubu samotní účastníci rozhodují o tom, jak bude program vypa
dat, vše se může proměňovat podle aktuální potřeby. 

Pochopitelně nás zajímá, kvůli čemu se k nám lidé vrací.

Zajímá Vás víc? Navštivte webové stránky sdružení KOMPAS Křesťanský podnikatel 
– krestanskypodnikatel.cz.
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Papež František poslal osobní vzkaz dětem, které se léčí na Hematologicko-onkologickém 
oddělení Fakultní nemocnice Plzeň.

Iniciátorkou celé události je dětská sestra Jana Kučerová, která požádala bis
kupa Tomáše Holuba, zda by při listopadové návštěvě ad Limina apostolorum 
v Římě (8.–14. listopadu 2021) mohl předat papeži Františkovi obrázky od dětí, 
které jsou hospitalizovány s leukémií na Hematologickoonkologickém odděle
ní Fakultní nemocnice Plzeň.

Desítku obrázků, které s radostí namalovali dětští pacienti přímo pro papeže, 
převzal plzeňský biskup před cestou do Říma z rukou ředitele FN Plzeň Václava 
Šimánka. Obrázky andělů s krátkými příběhy jejich autorů a se vzkazy pro Sva
tého otce odvezl biskup Tomáš papeži Františkovi do Vatikánu.    

„Jeden z  nejsilnějších momentů setkání s  papežem Františkem byl pro mě 
spojen s  předáním obrázků malých dětí z  plzeňské nemocnice. Nápad zdra
votní sestry Jany Kučerové se mi moc líbil. Zdálo se mi, že to je přesně to, co 
může lidsky propojit papeže Františka s námi – s naší diecézí i s celou Českou 
republikou. (…) Nakonec se vše podařilo. Měl jsem pak několik minut na to, 
abych papeži Františkovi vysvětlil, o co se jedná. Potom jsem ho také poprosil, 
jestli by na můj mobilní telefon nenahrál nějaké poselství přímo pro ty děti. 
A papež František to udělal velmi rád. (…) S pokorou a spontaneitou vzkázal 
dětem, že jim moc děkuje. Ukázal obrázky, požehnal těm nemocným dětem 
a poprosil mě, abych jejich rodinám předal jeho růženec. Myslím, že toto gesto 
jasně mluví o vztahu papeže Františka k potřebným. Proto jsem papežův vzkaz 
i růžence odvážel do Plzně s velkou radostí,“ řekl plzeňský biskup Tomáš Holub 
pro Vatican News.

Ze setkání biskupa Tomáše a papeže Františka vzniklo krátké video, a tak bylo 
třeba vymyslet, jak všechny zúčastněné strany propojit, což za stávajících epi
demiologických podmínek nebylo zcela jednoduché.

„Díky moderním technologiím je v dnešní době spousta věcí jednodušších, 
třeba kontakt na dálku. Jelikož je na našem oddělení zákaz návštěv, předání 
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poselství od Svatého otce jsme udělali alespoň prostřednictvím monitorů. 
(Spojení se uskutečnilo 13. prosince.) Děti si s obrázky daly velkou práci a poté, 
co dětská díla urazila tak dlouhou cestu do Vatikánu, dočkaly se významného 
ocenění,“ říká dětská sestra Jana Kučerová.

 „Tento příběh je jedinečný v mnoha směrech a jsem moc rád, že jsme mohli 
kromě předání obrázků papeži Františkovi zprostředkovat i tu zpětnou vazbu. 
Věřím, že to bylo nejen pro děti, ale i jejich rodiče zajímavé zpestření. Všem dě
kuji za milé, i když jen virtuální, setkání a přeji dětem hlavně brzké uzdrave
ní,“ dodal ředitel FN Václav Šimánek.

Setkání v online prostředí se zúčastnil biskup Tomáš Holub, za FN ředitel Vác
lav Šimánek, mluvčí FN Gabriela Levorová, vedoucí lékař dětské hematoonkolo
gie Tomáš Votava a sestra Jana Kučerová.  A samozřejmě ti nejdůležitější – děti, 
které obrázky malovaly, se svými rodiči. Plzeňský biskup Tomáš Holub krátce 
popsal svoji návštěvu u papeže Františka a poté pustil video se vzkazem, kde 
Svatý otec dětem děkuje a na oplátku jim posílá růžence, aby jim mohl být na
blízku.

***
Dětská sestra Jana Kučerová: Obrázky pro Svatého otce 

Léčba malých onkologických pacientů na Hematoonkologii Dětské kliniky FN 
Plzeň je dlouhá a náročná. Dny jsou nekonečné, mohou však být i radostnější, 
zvláště když malý pacient čeká na propuštění. Třeba jen na pár dní. 

   Jednoho dne dva malí chlapci čekali na výsledky krevních testů. Pokud by 
testy dopadly dobře, jeli by chlapci na víkend domů. Bohužel lékaři nebyli s vý
sledky spokojeni a propuštění odložili. Na pokoji zavládla smutná nálada.

Přemýšlela jsem, jak děti a jejich maminky potěšit. Několik dnů před tím jsem 
viděla fotografie papeže Františka, který navštívil podobně vážně nemocné 
děti v Římské nemocnici.  A dostala jsem nápad. Fotografie jsem dětem ukázala 
a zkusila jsem jim navrhnout, zda by nechtěly nakreslit obrázek, připsat k němu 
jejich krátký příběh a třeba prosbu o modlitbu. Vše bychom poslali po otci bis
kupovi Holubovi, v rámci jeho návštěvy ad Limina, Svatému otci. Dětem i jejich 
maminkám se nápad zalíbil – přidali se i další malí pacienti z ostatních pokojů 
– a tak necelá desítka obrázků odletěla díky velké ochotě pana biskupa Holuba 
k papeži Františkovi. 

Tím by příběh obrázků pro Svatého otce mohl končit. Neskončil. Měl překva
pivé pokračování. Podle zpráv od pana biskupa Holuba byl papež František ob
rázky nadšen. Natočil pro malé pacienty krátký video pozdrav a poslal dětem 
růžence, aby jim jejich prostřednictvím mohl být nablízku. Předání dárku bylo 
komplikováno nepříznivou epidemiologickou situací a zákazem návštěv. Díky 
vedení FN Plzeň a Biskupství plzeňského se podařilo zprostředkovat online se
tkání, při kterém bylo video poselství i dárek předány. Děti i jejich rodiče měli 
velkou radost. 

V současné době většina malých pacientů, kteří obrázky malovali, ukončila 
intenzivní část léčby, která probíhá v nemocnici, a pokračují v domácí léčbě. 

(zdroje: web FN Plzeň www.fnplzen.cz; web Vatican News www.vaticannews.ve; 
redakčně upraveno)
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Biskup Tomáš vysvětluje zařazení modlitby „Ad sumus“ v nedělní mši.

Z rozhodnutí biskupa Tomáše se při slavení eucharistie každou neděli po dobu diecéz
ní fáze synody modlíme v rámci úkonu kajícnosti modlitbu „Ad sumus“. Biskup Tomáš 
vysvětluje souvislosti, které ho vedly k zařazení této modlitby na příslušné místo ve mši:

Je to slavná forma, která se nazývá Ad sumus (Zde jsme) a různě variuje od 
svého použití na II. vatikánském koncilu, ale to základní zůstává: stojíme před 
Bohem a vyznáváme, že jsme velmi potřební jeho pomocí a blízkosti. A to nejen 
pro konkrétní hříchy, ale také pro celkovou slabost v našem hříchem naruše
ném lidství.

A to je i podstata úkonu kajícnosti předtím, než se jako slabí lidé přiblížíme 
v eucharistii k Božím tajemstvím.

Konzultoval jsem její užití jako formy úkonu kajícnosti s asi nejvíce odborně 
vzdělaným liturgem v ČR (když studoval doktorát z liturgiky na Anselmiánu, pů
sobil zároveň jako jeden z ceremonářů papeže Benedikta) P. Dr. Radkem Tichým 
a shodli jsme se, že na tomto místě je to právě pro charakter této modlitby velmi 
vhodné.

Na rozdíl od užití modlitby na závěr mše, kdy se to vlastně jen přilepuje jako 
přídavek k té největší formě modlitby, kterou je eucharistie.

Modlitba za průběh synody
Zde jsme, před tebou, Duchu svatý, 

shromážděni ve tvém jménu.
Provázej nás ty sám, 
vstup do našich srdcí

a vytvoř si v nich domov.
Ukaž nám cestu, kterou se máme vydat,

uč nás, jak na ní vytrvat.

Jsme zde s přetěžkým břemenem
svých slabostí a hříchů.

Nedopusť, abychom propadli zmatku,
nedopusť, aby nás nevědomost svedla na scestí,
nedopusť, aby předpojatost ovlivnila naše činy.

Dej, ať v tobě nalezneme naši jednotu,
abychom věčnému životu kráčeli vstříc společně,

abychom nesešli z cesty pravdy
a neodchýlili se od toho, co je správné.

To vše žádáme od tebe,
jenž jsi při díle na každém místě a v každém čase, 

a ve společenství s Otcem i Synem 
na věky věků.

Amen.
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Nabídka triček s letošním mottem diecéze.
A dali se na cestu. Takové je letošní motto naší diecéze. Nabízíme triko (dám

skou i pánskou variantu) v bílé barvě: 
• bavlněné triko (100% bavlna, gramáž 200g/m2) s  barevným potiskem 

cena 250 Kč
• sportovní verze (95% micro polyester, 5% elastan, gramáž 160g/m2) s barevným 

potiskem; hladký rychleschnoucí materiál je vhodný pro sportovní aktivity 
cena 350 Kč
Objednávat můžete do konce února na adrese www.bip.cz/triko22

Dětský sbor Špačci sv. Bartoloměje vítá nové zpěváky. 

Dětský sbor Špačci sv. Bartoloměje založili manželé Aleš a Blanka Noskovi 
v březnu roku 2020 jako odpověď na chybějící pěvecké těleso složené z krás
ných dětských hlasů, které by mohlo v budoucnu doprovodit vybranou liturgii 
v katedrále. S velkým odhodláním zkoušíme v počtu 13 dětí ve věku od 2 do 10 
let, dokud nám v tom lockdown nezabrání.  Pravidelně se scházíme každé úterý 
od 14:00 do 15:30 na faře ve Františkánské ulici, kde je vždy veselo. 

Máme za sebou úspěšné zpívání na biskupské mši v rámci Božího hodu vá
nočního v katedrále sv. Bartoloměje v Plzni, kde nás doprovodil orchestr a krá
lovský nástroj – varhany. Zazpívali jsme 3 vánoční koledy: Aj růže rozvila se, 
Čas radosti veselosti a O Holy Night, které pro nás aranžoval hudební skladatel 
a redaktor ČRoVltava pan Radek Rejšek. Nyní plánujeme další zpívání na letošní 
Velikonoce. 

Jsme pestrá skupina, kterou baví zpívat a být spolu.  Učíme se správně pou
žívat náš nástroj – hlasivky, dýchat jako zpěváci, vytleskávat či vydupávat nej
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různější rytmy, učíme se písně a skladby s duchovní tematikou a moc se těšíme, 
až je zazpíváme při mši svaté! Také bychom chtěli opravdu srdečně pozvat další 
děti mezi nás! PS: Není čeho se bát – zpívat naučíme.

Blanka a Aleš Noskovi

PROSINEC
P. Mgr. Bc. Tomáš Kadlec (farní vikář v  Rokycanech) byl na základě Smlouvy 

o spolupráci při realizaci klinické pastorační péče v Rokycanské nemocnici a.s. 
pověřen od 10. prosince 2021 službou nemocničního kaplana v nemocnici 
v Rokycanech. Tuto službu bude vykonávat ve spolupráci s P. Jiřím Barhoněm, 
koordinátorem pastorační péče o nemocné, seniory a hendikepované osoby.

Ohlédnutí za vánočními svátky.
Adventní odpočítávání.

Adventní a vánoční čas je přesně tím obdobím, které nás všechny, pokřtěné 
i nepokřtěné, více otevírá tajemství našeho života. Adventní týdny očekává
ní v sobě ve zmenšeném skrývají celý náš život: každý stále na něco čekáme 
v naději, že třeba právě to, co je teď před námi, naplní smysl našeho života, tu 
neustálou touho po „něčem víc“. A tak na adventním věnci zapalujeme jednu 
svíčku za druhou a čekáme na to, až se rozhoří úplně všechny, protože pak „to“ 
přijde…

A Vánoce nás naprosto přirozeně dávají dohromady, jako bychom se každo
ročně právě o Vánocích rozpomenuli na ten jinak pozapomenutý nový život, 
který se tehdy v Betlémě narodil, který nám byl dán a který z nás všech učinil 
jednu rodinu. A ať už o tomto životě víme, anebo ne, o Vánocích jsme všich
ni spolu, setkáváme se, abychom se obdarovávali, společně slavili a zakoušeli 
obyčejnou lidskou blízkost. Jsme citlivější a otevřenější tomu, co nás přesahuje.

A když k tomu všemu přidáme už druhým rokem omezené možnosti osobní
ho společného slavení, rozhodli jsme se, že se loňský advent pokusíme v našich 
farnostech prožít trochu jinak. A především se všemi! Tedy s těmi – kostelními 
i nekostelními, kteří budou mít chuť. 

Na první neděli adventní jsme v našich kostelích rozdali na 40 velkých stří
brných svící. Každou svíci doprovázel svitek s vánočním příběhem dostupným 
všem a také s modlitbou, kterou si jistě mohli přečíst i ti, kteří se ke křesťanství 
nehlásí. Přiložený byl i list papíru s předepsanými okénky a daty jdoucími po 
sobě až ke Štědrému dni. Prázdné řádky byly určeny pro osobní přání a vzkazy. 
Svíčky se na konci listopadu rozběhly po domácnostech našich obcí. Každý den 
se dostaly do jiného domu, k jiné rodině. Štafetu zahájili naši farníci, ale pak už 
svíčky s vánočním poselstvím putovaly tak, jak si je sousedé, známí a příbuz
ní předávali. Lidé se v domácnostech večer co večer scházeli, svíčku si zapálili, 
přečetli si příběh, kdo chtěl, mohl se pomodlit a pak do svého okénka napsat 
vánoční vzkaz těm, ke kterým svíčka doputovala ve dnech následujících.   

Kde nakonec na Štědrý večer všechny svíčky skončily, nevíme. Jisté je, že 
se vypravily dál, než jsme čekali. Ohlasy přišly nejen z Plzně, ale i z Krkonoš… 
K nám domů na faru se dostalo 12 listů popsaných vzkazy a přáními radosti, 
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pokoje, zdraví a také odvahy do nového roku. Možná se tak loni světlo Vánoc 
dostalo i tam, kde by jinak nezazářilo.  

Vlastimil Kadlec, OMI

Sedím u okna ve svém pokoji, venku se pomalu šeří, tající sníh na zahradě 
už nemá sílu pozdržet déle příchod tmy. Je pár dní od Vánoc a když přivřu oči, 
vrací se mi řada nezapomenutelných zážitků z rozdávání Betlémského světla. 
Betlémské světlo, a vůbec světlo, je něco úžasného, co získává a přivádí k zamy
šlení, zastavení se i vydání se na cestu za ním a pro ně spoustu lidí. Ve vzpomín
kách se vracím k počátkům, kdy se Betlémské světlo objevilo prostřednictvím 
skautů v Plzni. Světlo rozdávali skauti v kostelích a na Štědrý den odpoledne se 
před katedrálou vytvořila dlouhá fronta čekajících. Ale vždycky i přes krutou 
zimu bývalo veselo: na náměstí se hrály a zpívaly koledy, pro zahřátí se podával 
„zástupům“ svařák, většina lidí nikam moc nepospíchala, tak jim bylo dobře! 
Troubení na věži ve čtyři odpoledne znamenalo rozchod…

Tradice Betlémského světla přišla záhy i na venkov. Když jsem je poprvé roz
dával v malém kostelíku u Plzně, hned první příchozí mi položil otázku, zda je 
skutečně pravé, tj. z Betléma. Odpověděl jsem, že jsem u toho nebyl, ale věřím 
tomu. Druhá jeho otázka byla, k čemu to je a co s tím světlem má dělat? Odpo
věděl jsem: „Postav ho doma třeba na stůl, ztlum světlo, vypni televizi a sedněte 
si aspoň na chvilku se ženou k tomu stolu a buďte v klidu. Všimni si, jak i to malé 
světlo likviduje tmu a dělá člověku dobře…“ Jeho odpověď mě šokovala. „Mám 
starou mámu, leží doma sama, já jí to světlo donesu…“ 

Mě osobně tohle nasměrovalo. Od dalšího roku vozím světlo do tří kostelů 
v Krušných horách. První rok přišlo od sedmi do dvaceti lidí, místních i chalupá
řů. Dnes je to hit, lidé jsou tam nesmírně vděční. Když jsem se letos večer před 
Štědrým dnem vracel domů, byl jsem 
opravdu vděčný za to, co jsem i v té 
správné kostelní zimě za to odpoled
ne prožil…

Teď tu sedím doma pěkně v kli
du a teple. A stále častěji se mi vrací 
vzpomínky na ta setkání s lidmi, kteří 
si za nepohody přišli pro světlo a je
jich oči zářily štěstím, radostí i vděč
ností za setkání. S některými se lou
číme běžným: „Tak za rok zase…“ A já 
dodávám: „Dáli Pán.“

Pořád se mi vrací otázka: Co a jak 
s tím dál? To všechno přece není jen 
jako pouťová atrakce. Je to znamení 
času, je to výzva, jak a kudy dál? (Bu
deme o tom jistě mluvit i na synodní 
skupince.) 

Josef Kaše (prosinec 2021)
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Výstava papírových betlémů v Jezné.

Hned po vánočních svátcích až do Silvestra bylo v kostele v Jezné (farnost 
Nýřany) vystaveno přes dvacet velkých i malých vystřihovacích betlémů, které 
s láskou a pečlivostí sestavil během několika let své kněžské služby P. Petr Mecl. 

Vánoční betlém totiž Petr nepovažoval za pouhou nostalgickou dekoraci 
vhodnou jen pro děti, ale za důležitou katechetickou pomůcku pro všechny 
věřící i nevěřící, kteří ve sváteční čas přichází do kostela. Věděl, že betlém je 
(stejně jako kříž) výpovědí o naší víře v Syna Božího, který přišel na svět, aby 
mu přinesl spásu. Proto betlémy tvořil, vystavoval a měl radost z úžasu a radosti 
návštěvníků. 

V Jezné vidělo jeho betlémy během pěti dní přes 150 návštěvníků, a navíc 
děti ze školy z nedalekých Pňovan. Mnozí z nich se na místě rozhodli, že příští 
Vánoce bude pod jejich stromečkem kromě dárků i vlastnoručně vyrobený bet
lém. A z toho jsme nakonec měli největší radost.

Ivana Meclová

Prosinec ve farnosti sv. Petra a Pavla (Horšovský Týn).
Měsíc prosinec byl pro naši farnost celkem rušný. Kromě mší svatých, hektic

kého úklidu, příprav a zdobení jsme připravili aktivitu i pro lidi, kteří do kostela 
běžně nechodí. 

Farnost ve  spolupráci s  farní charitou organizovala 11. prosince v  kostele 
sv.  Petra a  Pavla výstavu betlémů. Pro děti byly připraveny hvězdičky ze sa
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motvrdnoucí hmoty, na které si mohly napsat své jméno a pověsit je na vánoční 
stromeček. Rádi se zapojili i rodiče a prarodiče. Děti si mohly při odchodu z kos
tela vzít omalovánku betlému. Živá hudba, která měla celou akci doprovázet, 
byla z důvodu nemoci zrušena.

Ve dnech 21.–22. prosince byl kostel zpřístupněn pro místní základní školu. 
Tuto nabídku přijalo 7 tříd a společně s třídními učiteli si žáci přišli prohlédnout 
betlémy.

Pan farář vyprávěl dětem o původu a významu slov Vánoce, Betlém, ale i biblic
kých jmen Ježíš, Maria, Josef atd. Děti samozřejmě zajímal i význam jejich jmen. 
Nakonec se každá třída byla podívat i na varhany na kůru. Žáci, kteří navštěvují 
základní uměleckou školu, si na ně mohli zahrát. Zazněly známé koledy a spo
lečně jsme si zazpívali.

Byl to příjemně strávený čas a moc děkujeme všem, kteří se jakýmkoliv způ
sobem zapojili nebo podíleli na přípravách. 

Stanislava Badidová

LEDEN
1. ledna jsme si připomněli Světový den míru.

Český překlad poselství papeže Františka v plném znění si můžete přečíst na 
webu www.bip.cz/poselstvi-svetovy-den-miru-22.

1.–16. ledna se konala Tříkrálová sbírka.
Více informací o letošní Tříkrálové sbírce najdete v rubrice Charita.
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Poselství Svatého otce 
ke 30. Světovému dni nemocných

Přečtěte si poselství papeže Františka ke Světovému dni nemocných, který si každo
ročně připomínáme 11. února.

„Buďte milosrdní, jako je milosrdný váš Otec!“ (Lk 6,36) 
Postavit se po boku trpících v pouti lásky

Drazí bratři a sestry, 
před třiceti lety vyhlásil svatý Jan Pavel II. Světový den nemocných, aby ob

rátil pozornost Božího lidu, katolických zdravotnických zařízení i občanské spo
lečnosti k nemocným a k těm, kteří o ně pečují.1

Jsme Pánu vděčni za pokrok, kterého bylo v posledních letech dosaženo 
v místních církvích celého světa. Značně se pokročilo, ale stále ještě zbývá ujít 
dlouhou cestu k tomu, aby se všem nemocným, a to i v místech a situacích 
největší chudoby a marginalizace, dostalo potřebné zdravotní péče a stejně tak 
i pastoračního doprovázení, aby mohli prožít období nemoci ve spojení s ukři
žovaným a zmrtvýchvstalým Kristem. Kéž 30. Světový den nemocných, jehož vr
cholná oslava se kvůli pandemii nebude moci konat v Arequipě v Peru, ale pro
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běhne v bazilice svatého Petra ve Vatikánu, nám napomůže k růstu naší blízkosti  
a služby nemocným lidem a jejich rodinám.

Milosrdní jako Otec
Téma zvolené pro třicátý Světový den „Buďte milosrdní, jako je milosrdný váš 

Otec“ (Lk 6,36) nás nutí obrátit svůj pohled především na Boha „bohatého v milo
srdenství“ (Ef 2,4), který na své děti vždy pohlíží s otcovskou láskou, i když se od 
něj vzdalují. Milosrdenství je totiž výsostné jméno Boha, který svou přirozenost 
nevyjadřuje jako příležitostný pocit, ale jako sílu přítomnou ve všem, co činí. Je to 
síla a zároveň i něha. Proto můžeme s úžasem a vděčností říci, že Boží milosrden
ství má v sobě rozměr otcovství i mateřství (srov. Iz 49,15), protože On se o nás sta
rá silou otce a něhou matky a vždy nám touží dávat nový život v Duchu svatém.

Ježíš – Otcovo milosrdenství
Největším svědkem milosrdné Otcovy lásky k nemocným je jeho jednoroze

ný Syn. Kolikrát nám evangelia vyprávějí o Ježíšových setkáních s lidmi trpící
mi různými nemocemi! „Chodil po celé Galileji, učil v jejich synagogách, hlásal 
evangelium o Božím království a uzdravoval mezi lidem každou nemoc a kaž
dou chorobu“ (Mt 4,23). Můžeme si položit otázku: Proč je tato Ježíšova zvláštní 
pozornost věnována nemocným až do té míry, že se stává i hlavním úkolem při 
misii apoštolů, které Mistr posílá, aby hlásali evangelium a uzdravovali nemoc
né? (srov. Lk 9,2).

Jeden myslitel dvacátého století nám naznačuje důvod: „Bolest člověka na
prosto izoluje a z této naprosté izolace se rodí apel na někoho druhého, vzývání 
druhého.“2 Když člověk kvůli nemoci zakouší na vlastním těle křehkost a utr
pení, těžkne mu také srdce, roste strach a množí se otázky, táže se s větší nalé
havostí po smyslu všeho, co se děje. Jak si v této souvislosti nevzpomenout na 
mnoho nemocných, kteří v době pandemie strávili poslední úsek svého života 
v osamění na jednotce intenzivní péče, zajisté v péči velkorysých zdravotníků, 
ale vzdáleni od těch nejvzácnějších citů a od lidí pro ně v jejich pozemském 
životě nejdůležitějších? Proto je tak podstatné mít po boku svědky Boží lásky, 
kteří po vzoru Ježíše, Otcova milosrdenství, vylévají na rány nemocných olej 
útěchy a víno naděje.3

Dotýkat se Kristova trpícího těla
Ježíšova výzva, abychom byli milosrdní jako Otec, má pro zdravotníky zvlášt

ní význam. Mám na mysli lékaře, zdravotní sestry, laboranty, ty, kteří se podí
lejí na péči a léčbě nemocných, a také mnoho dobrovolníků, kteří věnují svůj 
drahocenný čas těm, kdo trpí. Drazí zdravotníci, vaše služba po boku nemoc
ných, kterou vykonáváte s láskou a odborností, překračuje hranice vaší profese, 
aby se stala posláním. Vaše ruce dotýkající se trpícího Kristova těla mohou být 
znamením milosrdných rukou Otcových. Buďte si vědomi velké důstojnosti své 
profese, jakož i odpovědnosti, kterou obnáší.

Dobrořečíme Pánovi za pokrok, jaký lékařská věda dosáhla zejména v posled
ní době; nové technologie umožnily vypracování léčebných postupů, které jsou 
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pro nemocné velmi prospěšné; výzkum stále přispívá svým cenným způsobem 
k překonávání starých i nových onemocnění; rehabilitační medicína velmi roz
vinula své znalosti a dovednosti. To vše však nikdy nesmí zastínit jedinečnost 
každého pacienta s jeho důstojností a křehkostí.4 Pacient je vždy důležitější 
než jeho nemoc, a proto při žádném terapeutickém přístupu nelze opomenout 
naslouchání pacientovi, jeho historii, úzkostem a obavám. I když není možné 
vyléčit, vždy je možné poskytovat péči, vždy je možné utěšovat, dát pacientovi 
pocítit blízkost, jež ukazuje zájem o člověka dříve než o jeho chorobu. Proto 
si velmi přeji, aby formace zdravotnických pracovníků dokázala vychovávat ke 
schopnosti naslouchat a navazovat vztahy.

Pečovatelská místa jako domy milosrdenství
Světový den nemocných také poskytuje vhodnou příležitost zaměřit pozor

nost na místa péče. Milosrdenství vůči nemocným vedlo křesťanské společen
ství v průběhu staletí k otevírání nesčetných „hostinců dobrého Samaritána“, 
v nichž mohli být přijímáni a ošetřováni nemocní všeho druhu, zejména ti, kteří 
nedokázali najít řešení svých zdravotních problémů z důvodu chudoby, sociál
ního vyloučení nebo obtížnosti při léčbě některých nemocí. Těmito situacemi 
trpí především děti, starší lidé a ti nejzranitelnější. Mnozí misionáři, milosrd
ní jako Otec, doprovázeli hlásání evangelia výstavbou nemocnic, ambulancí 
a zdravotních středisek. Jsou to vzácné skutky, díky nimž nabyla křesťanská lás
ka své podoby, a Kristova láska, o níž jeho učedníci svědčí, se stala věrohodnější. 
Mám na mysli především lidi v nejchudších částech světa, kde je někdy nutné 
překonávat velké vzdálenosti, aby se našla léčebná centra, která i při omeze
ných prostředcích nabízejí to, co je k dispozici. Ještě je před námi dlouhá cesta 
a v některých zemích je odpovídající léčba stále luxusem. Dokazuje to například 
malá dostupnost vakcín proti covidu19 v nejchudších zemích, ale ještě více 
nedostatečná léčba nemocí, které vyžadují mnohem jednodušší léky.

V této souvislosti chci znovu zdůraznit význam katolických zdravotnických 
zařízení; jsou vzácným pokladem, který je třeba chránit a podporovat; jejich 
přítomnost se v dějinách církve vyznačuje tím, že stojí nablízku nejchudším 
nemocným a nejvíce opomíjeným situacím.5 Kolik zakladatelů řeholních rodin 
umělo naslouchat volání svých bratří a sester, kteří neměli přístup k péči, nebo 
se jim dostávalo špatné léčby, a obětovali se, aby jim sloužili! I dnes, dokon
ce i v těch nejrozvinutějších zemích, je jejich přítomnost požehnáním, protože 
mohou vždy nabídnout nejen péči o tělo se všemi potřebnými kompetencemi, 
ale také onu dobročinnou lásku, pro niž jsou středem pozornosti nemocní a je
jich rodiny. V době, kdy je rozšířená kultura skartování a kdy život není vždy 
uznáván jako hodný přijetí a prožívání, mohou tato zařízení, jakožto „domy mi
losrdenství“, být exemplárními příklady péče o každý život, i ten nejkřehčí, od 
jeho počátku až do přirozeného konce.

Pastorační milosrdenství: přítomnost a blízkost
V průběhu těchto třiceti let byla stále více uznávána jako nepostradatelná 

i pastorační služba ve zdravotnictví. Jestliže nejhorší diskriminací, kterou trpí 
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chudí – a nemocní jsou ochuzeni o zdraví – je nedostatek duchovní pozornosti, 
pak jim nemůžeme nenabídnout Boží blízkost, Boží požehnání a slovo, slavení 
svátostí a pozvání na cestu růstu a zrání ve víře.6 V této souvislosti bych chtěl 
připomenout, že blízkost nemocným a pastorační péče o ně není úkolem jen 
některých služebníků speciálně k  tomu ustanovených; navštěvovat nemoc
né je pozvání, jež Kristus adresoval všem svým učedníkům. Kolik nemocných 
a starých lidí žije doma v očekávání, že je navštívíme! Služba útěchy je úkolem 
každého pokřtěného člověka, který má na paměti Ježíšova slova: „Byl jsem ne
mocný a navštívili jste mě“ (Mt 25,36).

Drazí bratři a sestry, všechny nemocné a jejich rodiny svěřuji přímluvám Pan
ny Marie, Uzdravení nemocných. Kéž nacházejí smysl, útěchu a důvěru ve spo
jení s Kristem, který na sebe vzal bolest světa. Modlím se za všechny zdravotní
ky, aby byli bohatí na milosrdenství a nabízeli pacientům spolu s odpovídající 
péčí i svou bratrskou blízkost. 

Všem uděluji ze srdce své apoštolské požehnání.

František

Poznámky
1 Srov. sv. Jan Pavel II., Dopis kardinálovi Fiorenzu Angelinimu, předsedovi 

Papežské rady pro pastoraci pracovníků ve zdravotnictví, kterým ustanovil 
Světový den nemocných (13. května 1992).

2 E. Lévinas, «Une éthique de la souffrance», in Souffrances. Corps et âme, 
épreuves partagées, vyd. di J.M. von Kaenel, Autrement, Paris 1994, str. 133
135.

3 Srov. Římský misál, Obecná preface VIII, Ježíš, milosrdný Samaritán.
4 Srov. Projev k Národnímu sdružení chirurgů a zubních lékařů, 20. září 2019.
5 Srov. Angelus na římské poliklinice „Gemelli” 11. července 2021.
6 Srov. apoštol. exhort. Evangelii gaudium (24. listopadu 2013), 200.
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ÚNOR
2. února od 20:00: Chvály nejen s Horou, Plzeň

DCM a Vysokoškolského společenství Hora v Plzni zvou do kostela Nanebe
vzetí Panny Marie ve Františkánské ulici k večeru modliteb a chval. 

4.–5. února od 19:00: Techniky manipulace myšlení skrze masová média, Karlovy Vary
Farnost Karlovy Vary–Stará Role a Křesťanská akademie Karlovy Vary vás zvou 

na přednášku Mth. Václava Umlaufa, Ph.D. s následnou diskuzí. Přednáška se 
uskuteční v pátek 4. února v 19:00 na faře v Rybářích, otevřená diskuze k tématu 
bude následovat v sobotu 5. února v 10:00 na faře vedle kostela Nanebevstou
pení Páně ve Staré Roli.

5. února od 14:00 do 17:00: Sobotní škola on-line, Zoom
Sobotní škola je příležitost pro dospělé (i dospívající), jak posílit vlastní víru 

intelektuálně i zkušenostně. Po zkušenosti „koronavirového roku“ probíhají se
tkání i nadále online, s výjimkou prvního a posledního termínu. Organizují mi
sionáři obláti z Plas.

6. února od 12:00: Mše svatá v klášteře Kladruby, Kladruby u Stříbra
Mši svatou se svatoblažejským požehnáním bude v klášterním kostele Nane

bevzetí Panny Marie celebrovat P. Miroslav Martiš.

11. února: Světový den nemocných
P. Jiří Barhoň: Moc nemocných
Před více než čtyřiceti lety napsal Václav Havel svůj slavný politický esej 

Moc bezmocných, který vzbudil velkou pozornost a byl i přeložen do mnoha 
jazyků. Byl věnován rozboru tehdejšího totalitního režimu, disidentství atd. 
Dnes mě inspiroval, abych trochu parafrázoval jeho název jako Moc nemoc
ných.
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Moc nemocných je titul či termín dvojsmyslný, což každý jistě snadno pocho
pí. Tím prvním smyslem je skutečnost, že nemocných je dnes u nás i ve světě 
kvůli koronaviru z Číny opravdu moc, přesněji řečeno takové množství jako ni
kdy předtím, až z toho jde hrůza. A tím druhým je fakt, že nemocní mají určitou 
moc, která se zdá být nepatrná (podobně jak to píše Havel o bezmocných), jen
že ona může být daleko větší, než si myslíme. 

Když si uvědomíme, kolik těch nemocných (koronavirových) máme, co všech
no zmůžou či nezmůžou, a jak se to promítá prakticky do všech oblastí života 
celé společnosti, nejde nad tím jenom tak mávnout rukou nebo si říci, ať se o to 
zajímá někdo jiný, já mám svých starostí i tak dost. Nemůžu ani nechci takové 
negativní postoje hodnotit, ale můžu se radovat z postojů opačných.

Líbí se mi, když vidím, jak nějaký zdravý člověk bez okolků a jen tak jakoby 
nic přijde za nemocným a pomáhá mu. I takovému, který není z jeho rodiny. 
Nedělá z toho žádnou vědu, nikde se tím nechlubí, prostě to dělá tak samozřej
mě, jako když si jde do obchodu koupit rohlíky. Ten nemocný se pak stává jeho 
přítelem, povídají si spolu o všem možném, modlí se za sebe (jsouli věřící), 
a najednou vidí, že tohle počínání je dobré a takhle to má být. Takovou moc 
má nemoc a nemocný, že přivádí člověka k tomu, aby byl opravdu člověkem. 
Myslíte si, že politici, všelijací další veřejní činitelé nebo významné osobnosti 
mají větší moc?

Matka Tereza, světice, která zemřela už před pětadvaceti lety, ale nejde na ni 
zapomenout, říkala, že každý by si měl najít svoji Kalkatu. Najít místo nebo tře
ba alespoň jednoho člověka, kterému chce pomáhat (viz také poselství pape
že Františka k SDN 2022, bod 5. … chtěl bych připomenout, že blízkost nemocným 
a pastorační péče o ně není úkolem jen některých služebníků speciálně k tomu ustano
vených; navštěvovat nemocné je pozvání, jež Kristus adresoval všem svým učedníkům. 
Kolik nemocných a starých lidí žije doma v očekávání, že je navštívíme!).  

11. února bude opět Světový den nemocných, tak na to třeba právě v tento 
den (i jindy) pamatujme. Ať nějaký nemocný člověk, kterého znám a kolem kte
rého jsem dosud jen prošel, zakusí překvapení a radost, že se u něj zastavím.

Kromě toho se u příležitosti tohoto dne už po několik roků praktikuje i v naší 
diecézi návštěva obou biskupů a generálního vikáře postupně ve všech ne
mocnicích, kde se setkávají s vedením nemocnice, lékaři, zdravotními sestrami 
a samozřejmě i s pacienty. Letos se tyto návštěvy a setkání připravují v plzeňské 
Mulačově nemocnici, v  Nemocnici Ostrov a v  Nemocnici Svatá Anna v  Plané 
u Mariánských lázní. Jak a zda budou probíhat, není ještě úplně jisté kvůli koro
naviru, který tu bohužel pořád máme. 

Ze stejného důvodu se letos neuskuteční tradiční setkání zdravotně postiže
ných v Plzni v přízemním sále na biskupství, kam tito v minulých letech velmi 
rádi přicházeli nebo přijížděli a kde, kromě bohoslužby a svátostí, odborných 
přednášek a občerstvení, zakoušeli především milé a vlídné přijetí – jinými slo
vy: chodívali toho dne na biskupství jako domů.

To, co zůstane, budou bohoslužby za nemocné, sloužené ke Světovému dni 
nemocných v našich kostelech, a tam, kde to bude možné, také možnost přijetí 
svátostí (zpověď a pomazání nemocných).
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Moc nemocných – co bych k tomu mohl ještě více napsat? Asi je lepší více 

udělat než napsat, ale když už i ty řádky musí být, tak děkuji za jejich přečtení.

11.–12. února: Animátorský kurz pro mladé ve věku 15–19 let (1/5), DCM Plzeň
Chceš se zapojovat do vedení společenství, organizace akcí a evangelizace 

mladých, ale nevíš, jestli jsi pro to připravený? Tento kurz ti pomůže najít jistotu, 
naučit se základy a pochytit nějaké tipy a triky. První z pěti víkendových setkání 
pod vedením Elvy Frouze proběhne na DCM v Plzni 11.–12. února. Více informa
cí a možnost přihlášení na adrese dcm@bip.cz.

12. února od 18:00: Večer chval v Plasích, farní dům
Plaská komunita misionářů oblátů spolu s asociovanými laiky vás zve k mod

litbě chval.

13. února od 14:00: Pouť k Panně Marii Lurdské, Skoky
Zveme vás na mši svatou, kterou bude v kostele Navštívení Panny Marie cele

brovat P. Vladimír Slámečka.

14. února od 18:00: Prohlídka varhan s ukázkou hry regenschoriho Aleše Noska, Plzeň, ka
tedrála sv. Bartoloměje

V den svátku sv. Valentýna budete mít jedinečnou možnost prohlédnout si 
varhany v katedrále sv. Bartoloměje zblízka. Kapacita akce je 20 lidí, prosíme 
zájemce, aby se přihlásili na emailové adrese bastova@bip.cz. Doba trvání při
bližně 45 minut, cena 80 Kč. Sraz v  18:00 u vchodu na věž (nám. Republiky, 
Plzeň).

14.–16. února od 10:00 do 18:00: Svátek sv. Valentýna na věži katedrály sv. Bartoloměje, 
Plzeň

Oslavte se svou drahou polovičkou svátek zamilovaných na Plzeňské věži. 
Vstupné: 1+1 zdarma.

15. února od 19:30: Večer chval v kostele sv. Jana Nepomuckého, Plzeň.

19. února od 11:04: Pouť nejen pro manžele, Strážiště u Mladotic
V rámci Národního týdne manželství vás zveme na pouť do kostela sv. Mar

tina ve Strážišti. Začátek pouti v 11:04 na zastávce vlaku Mladoticezastávka.
Pojďte společně s P. Richardem putovat (cca 3 km) údolím řeky Střely do ma

lebného kostelíka ve Strážišti. Co vás kromě putování ještě čeká? Společná bo
hoslužba, oběd na místě, program na téma Ztráty a nálezy, paralelní program 
pro děti. V případě příznivého počasí možnost sáňkování. 

Odjezd vlaků: 
Plzeň – Mladoticezastávka 10:17–11:04
Mladotice – Plzeň 16:46–17:38.
Prosíme, přihlaste se prostřednictvím formuláře na www.bip.cz/ntm22.
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20. února od 11:00: Eucharistie (nejen) pro rodiny s dětmi, Plasy
K eucharistii jsou zváni malí i velcí ze širokého okolí. Scházíme se jednou mě

síčně v Plasích v Santiniho sále – v prostoru NTM Plasy (Pivovarská 5). Prostor i 
způsob liturgického slavení je přizpůsoben rodinám s dětmi, ale srdečně zveme 
také dědečky a babičky, kterým nevadí trochu hlučnější a živější prožití nedělní 
eucharistie.

22. února od 18:00: Příprava na život v manželství, Plzeň
Prezenční kurz přípravy na manželství bude probíhat každé úterý od 18:00, 

a to od 22. února do 5. dubna v Diecézním sále Biskupství plzeňského. Na se
tkání není třeba se předem přihlašovat. Téma prvního setkání: Křesťanský pohled 
na manželství.

24.–27. února: Kontemplativní exercicie v Holostřevech
Kurz nabízí praktické uvedení do kontemplativní modlitby. Je vhodný jak pro 

začátečníky, které doprovodí do kontemplativní praxe, tak pro zkušenější, kte
rým poskytne čas a prostor pro to, aby dál prohloubili svou duchovní cestu. 

Základními kameny programu jsou společná kontemplativní sezení, pobyt 
v přírodě, jednoduchá fyzická práce, osobní rozhovory s doprovázejícím, bo
hoslužby a krátké promluvy pro zájemce. Během setkání se zachovává mlčení. 

Termíny kurzů: 
24.–27. února 2022 (doprovází Elva Frouz a Jana Fojtíčková)
24.–27. března 2022 (doprovází Elva Frouz a Jarek Veselák)
V obou případech začínáme ve čtvrtek večer a končíme v neděli odpoledne
Cena 3000, Kč
Přihlášky: kurzy@schole.cz
(Na této adrese také dostanete podrobnější informace.)

25. února od 8:00 do 22:00: Celodenní adorace v kostele sv. Jana Nepomuckého, Plzeň.

25. února od 19:30: Benefiční ples na podporu rozvojových projektů v Jižní Americe, Plzeň
Diecézní charita Plzeň vás zve na již tradiční benefiční ples. Pořádán je na 

podporu rozvojových projektů v Jižní Americe, kde DCHP již řadu let pomá
há zejména nejchudším dětem k dosažení vzdělání. Ples se uskuteční v pátek 
25. února od 19:30 v Saloonu Roudná v Plzni.

K tanci a poslechu zahraje hudební skupina IMPALA, vystoupí také taneční 
skupina TÁDIBOA se svou sambou a brazilskými rytmy. Moderátorské role se 
ujme opět Martina Košanová. Těšte se také na hru o ceny.

Předprodej vstupenek probíhá v  JŠ Polyglot na plzeňském náměstí Míru 
(1076/2) a na ředitelství Diecézní charity Plzeň (Hlavanova 359/16.) Vstupné 
250 Kč.

26.–27. února od 9:00: Kurz partnerské komunikace, DCM Plzeň
Tento kurz je primárně určen pro snoubence či páry, které spolu nejsou 

v manželství déle než dva roky. Je založen na osvědčené německé metodě EPL, 
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která má s tímto způsobem partnerské komunikace výborné zkušenosti. Studie 
ukázaly, že se u párů výrazně snížila rozvodovost (u párů, které tímto kurzem 
prošly, až na 4 %) a výrazně zvýšila spokojenost v manželství. Na jaře 2022 nabí
zíme dva možné termíny: 26.–27. února a 12.–13. března.

Kurz je intenzivní a probíhá víkendově. Začínáme vždy v sobotu v 9–18 ho
din a v neděli pak 9–15 hodin.

Cena kurzu je 1800 Kč/pár (v případě přespání na DCM 2000 Kč/pár – s vlast
ním povlečením, 2100 Kč/pár – bez vlastního povlečení).

Přihlásit se můžete na webu www.bip.cz/komunikace.
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Centrum pro rodinu

Pouť nejen pro manžele (19. února 2022)
V rámci Národního týdne manželství budeme opět putovat, tentokrát s P. Ri

chardem Polákem z Mladoticzastávky údolím řeky Střely do malebného koste
líka sv. Martina ve Strážišti.

Sraz v 11:04 na zastávce vlaku v Mladoticíchzastávce (odjezd z Plzně 10:17h).
Téma bude „Ztráty a nálezy v manželství“. Paralelní program je připravený i pro 

děti, společný oběd. V případě příznivého počasí sáňkování za kostelem (boby 
a sáňky s sebou!).

Národní týden manželství je příležitostí, kdy se páry mohou inspirovat, jak ze 
svého dobrého manželství udělat ještě lepší nebo, pokud je to třeba, obnovit 
to, co se časem ze vztahu vytratilo. Je také příležitostí nabídnout ve farnostech 
manželům možnost vzájemného setkání ke sdílení a povzbuzení na jejich cestě. 
Více inspirace a informací o akcích konaných v ČR najdete na webových strán
kách: www.tydenmanzelstvi.cz.

Prezenční kurz pro snoubence 
Letos plánujeme opět prezenční kurz Přípravy na život v manželství. Je to sedm 

setkání s lektory. První běh kurzu bude probíhat každé úterý od 22. února 2022 
v Plzni na biskupství (nám. Republiky 35). Druhý běh kurzu bude potom od 27. 
dubna 2022 každou středu v  sále farnosti Plzeň u katedrály sv. Bartoloměje 
(Františkánská 11). 

Zároveň se celoročně můžete přihlásit na Online přípravu na život v manželství, 
a to na www.bip.cz/snoubenci.

Kurz partnerské komunikace (26.–27. března a 12.–13. dubna)
Tento kurz je primárně určen pro snoubence nebo pro manželské páry, které 

jsou spolu zatím krátce a chtějí zlepšit svoji komunikaci. Kurz proběhne v pro
storách DCM, s možností ubytování. Cena kurzu 1800 Kč/pár (s přespáním na 
DCM 2000 Kč/pár). Přihlásit se můžete na www.bip.cz/komunikace.

Dále plánujeme:
Víkend pro Matku a dceru (13.–15. května 2022 v Horní Blatné)
Víkend pro chlapy (29. dubna – 1. května.)
Víkend pro ženy (27.–29. května, Těnovice)
Diecézní setkání rodin (PlzeňLobzy, 25. června 2022)



Motto plzeňské diecéze pro rok 2022
Práce na letošním mottu byla velmi poučná. Krátký a jasný text, motiv cesty, 

který však byl již mnohokrát ztvárněn (druhdy velmi prvoplánově), a blížící se 
termín. V této kombinaci vstupních parametrů jsem se vydal cestou promýšlení 
rafinovaného mnohavrstevného pojetí, které si troufalo vyjádřit nejen bytí na 
cestě, tedy opuštění zaběhlého bezpečného komfortního života, ale také jistou 
obtížnost rozhodnutí vydat se na cestu, opuštění závislostí na vezdejším; roz
trhnout oponu neochoty a postoupit na další stupeň duchovního zrání. Navíc 
jsem zvolil relativně komplikovanou cestu k tvorbě výsledné podoby, kdy jsem 
skutečně trhal papír, ten následně fotografoval, retušoval, až jsem po dlouhé 
době dospěl k finální podobě a návrh odeslal. Reakce přišla až s odstupem 
a  byla navýsost chladná – „… je to moc tvoje!”… Po zotaveni se z prvotního 
šoku jsem se vrátil úplně na počátek, prošel prvotní nápady a uviděl jeden, kte
rý byl přesně opačný – jednoduchý, přesto ne tuctový, jasný, přesto ne banální. 
Dopracoval jsem ho, odeslal a pozitivní reakce přišla záhy… 

Motto diecéze není vše popisující esej či kázání, nemá zahltit, ale inspirovat, 
má být kapkou rosy, která podnítí další rozvoj, pozvánkou, nikoli odpovědí. Pa
radoxně nevyzpytatelné jsou občas cesty k jeho tvorbě, kdy právě odbočení 
z cesty otevírá oči a oklikou přivádí hledající do cíle bohatší o poučení. K pů
vodnímu návrhu se budu čas od času v myšlenkách vracet, je totiž opravdu 
hluboce můj.

Marek Koňařík

Synoda o synodalitě
Na konci února – v  sobotu 26. – se bude v  Liticích konat diecézní presynodální 

shromáždění, na němž budou vybraní zástupci z vikariátů, řeholníků a řeholnic, 
sdružení, škol, charit a dalších.

Na diecézním webu jsou zveřejněny první zápisy ze synodních skupinek, 
průběžně budou přibývat další. Z  těchto zápisů pak na jaře vznikne diecézní 
souhrn (max. 10 stránek), jeho vytvoření je úkolem diecézních koordinátorů 
a diecézní pastorační rady.

Vzdělávání pastoračních pomocníků ve farnostech
V roce 2022 pokračují setkání pro pastorační asistenty, akolyty, lektory, mi

mořádné služebníky eucharistie a další pomocníky ve farnostech. Jarní formač28
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ní setkání je nahrazeno účastí v setkáních synodních skupinek ve farnostech. 
Postní rekolekce pro pomocníky ve farnostech se koná 12. března v Plzni na bis-

kupství od 9:30 do 15:30, vede ji P. Richard Polák. Přihlášky do 7. března na pastorac-
ni@bip.cz.

25.–27. března 2022: Postní rekolekce pro plzeňskou diecézi s biskupem Tomášem na téma 
Blahoslavenství. 

Místo konání: Pastorační středisko Pernink a Horní Blatná. Cena 1000 Kč/oso
ba. Přihlásit se můžete na www.bip.cz/reko22.

Koločava
Pojeďte s námi 10.–15. července na letní rodinnou dovolenou na kolech s du

chovním doprovodem P. Petra Bauchnera. Ubytováni budeme na krásném stat
ku Ferienhof Wiese u Příchovic (Přeštice) v  penzionu či na louce ve vlastním 
stanu. Kromě společných dopoledních cyklovýletů bude i pestrý odpolední 
program pro děti i dospělé.

Cena: dospělí: 2800 Kč (stan: 2300 Kč), děti 2–5 let: 1000 Kč, děti 5–12 let: 
2200 Kč (stan: 1700 Kč).

Přihlásit se můžete na www.bip.cz/kolocava22

24.–30. července 2022: Komunio. Letní škola: O církvi.
Zveme vás na vzdělávací týden pro křesťany naší diecéze (od 19 do 99 let), 

kde se můžete vzdělávat ve víře a zároveň zažívat církev jako Komunio a nechat 
se tak povzbudit na své životní cestě. Letošním tématem je Církev (eklesiolo
gie). Koná se 24.–30. července v Březí u Čachrova. Během týdne bude probíhat 
dopolední vzdělávací blok, odpoledne pak bude věnováno rekreaci individu
ální či společné (výlety, koupání, vyrábění), před večeří bude biblická hodinka 
a večer se ponese v tematickém duchu.

Ubytování na pokojích, plná penze. Cena: dvojlůžko: 3000 Kč/osoba; vícelůž
ko: 2400 Kč/osoba.

Těší se na vás tým: P. Vlastimil Kadlec, Petra Koňaříková, Terka Fenclová a Jin
dřich Fencl.

Trička s diecézním mottem
Nabízíme vám opět k prodeji trika s novým diecézním mottem „A dali se na 

cestu“ Mt 2,9. Barevný tisk na bílém podkladu nabízíme v dámském i pánském 
provedení a zároveň si můžete vybrat, zda bude triko bavlněné, či sportovní 
polyesterové.

Bavlněné triko (100% bavlna, gramáž 200g/m2 se silikonovou úpravou) nabízí
me za 250 Kč.

Sportovní triko (95% micro polyester a 5% elastan, gramáž 160g/m2, hladký 
strečový rychleschnoucí materiál) za 350 Kč. Objednávejte na www.bip.cz/triko22.
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že DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)

FB: DCM Plzeň
Instagram: dcm_plzen
YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz
email: dcm@bip.cz

Probíhá:
Studentské středy na DCM

Kdy: každou středu; 17.00–21.30
17:00
• Teologické okénko. Přednášky o křesťanském učení + diskuze – Vojtěch Soud

ský OP
• Středoškolské spolčo. Zveme všechny středoškoláky, kteří chtějí tvořit partu, 

společně se sdílet, chválit Pána, debatovat nad tématy všeho druhu a občas 
si něco zahrát, ať se k nám přidají. Stačí přijít k DCM a zazvonit na zvonek.

19:00
• Studentská mše svatá v kostele Nanebevzetí Panny Marie (možnost svátosti 

smíření od 18:45)
20:00
• Vysokoškolské společenství HORA v Plzni; farní sál 

(Více o programu na FB „Vysokoškolské společenství HORA v Plzni“.)

Připravujeme:
Chvály s HOROU

Jako každou první středu v měsíci proběhnou 2. února v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie od 20 hodin chvály. Budeme chválit Pána zpěvem, tancem, díky… 
Všichni jste srdečně zváni.

Animátorský kurz
Chceš se zapojovat do vedení společenství, organizace akcí a evangelizace 

mladých, ale nevíš, jestli jsi pro to připravený? Tento kurz ti pomůže najít jistotu, 
naučit se základy a pochytit nějaké tipy a triky. Zažiješ sdílení ve společenství, 
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poutavé přednášky a debaty, společnou modlitbu a jistě navážeš i nová přá
telství. Kurz povede jáhen Elva Frouz, který už doprovázel několik předchozích 
ročníků. K některým tématům mezi nás přijdou zajímaví hosté. Více informací 
najdeš na: www.dcmplzen.cz/akce

beYOUtifull
První březnový víkend proběhne druhý ročník beYOUtifull – víkendu pro hol

ky. Je určen pro všechny slečny od 12 do 20 let. Hlavním tématem bude přijetí 
sama sebe a vděčnost. Celý víkend se ponese v pohodovém duchu povídání, 
čajo/kávování, „psycho“ přednášky, společné modlitby, výroby šperků, vaření 
a dalšího. Více se dozvíš na: www.dcmplzen.cz/akce.

Další:
Přihlašování na CSM Hradec 2022 je již v plném proudu. Tak neváhej a přihlas 

se na: celostatnisetkanimladeze.cz.

Tým a celé fungování DCM teď prochází velkými změnami. Budeme rádi za 
modlitbu. Víme, že náš Pán má vše ve svých rukou a v pravý čas nám ukáže, 
jakou cestou se vydat.
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Z charitního života Z charitního života 
v západních Čecháchv západních Čechách

Ve dnech 1.–16. ledna vyšli na koledu tři králové
Na rozdíl od minulého roku letos tříkráloví koledníci mohli vyrazit na koledu 

a roznášet požehnání K+M+B+2022 domácnostem po celé diecézi. Uskutečnilo 
se i několik zahájení Tříkrálové sbírky spojených se žehnáním koledníkům ve 
městech a obcích. V Karlových Varech se tak stalo za účasti emeritního bisku
pa Františka Radkovského, paní primátorky Andrey Pfeffer Ferklové a hejtmana 
Karlovarského kraje Petra Kulhánka. V Plzni požehnal koledníkům biskup Tomáš 
Holub a za město Plzeň Tříkrálovou sbírku podpořil náměstek primátora Michal 
Vozobule. V Plzni se podařilo navázat i na loni přerušenou tradici koledy (K)raje 
+ (M)ěsta + (B)iskupství. Na svátek Tří králů tak doprovodil biskupa Tomáše na 
tříkrálové pouti po Plzni náměstek hejtmanky Plzeňského kraje Josef Bernard 
a plzeňský radní David Šlouf. 

Koledování přinášelo radost jak dětským třem králům, tak také seniorům, 
očekávajícím vzácnou návštěvu spojenou s požehnáním. Někteří koledníci vyšli 
již po dvaadvacáté. Tříkrálová sbírka je vykročením na společnou cestu blízkosti 
a pomoci. Je důležitým zdrojem pro činnost charit a dalších pomáhajících or
ganizací, ale i pro přímou pomoc konkrétním lidem v nouzi, dětem ze sociálně 
slabých rodin či dětem s handicapem.

V Diecézi plzeňské bylo předem formulováno téměř šedesát záměrů pomoci 
z  letošní Tříkrálové sbírky. Součty koledy z  pokladniček a bankovních převo
dů budou známy v průběhu února. Výsledky jsou aktualizovány na oficiálním 
webu sbírky www.trikralovsbirka.cz a na webu Diecézní charity Plzeň www.dchp.cz. 
Online koleda na tříkrálovém webu se do letošního ročníku započítává až do 
30. dubna.

Výtěžek z Tříkrálové sbírky je každoročně rozdělován podle stejného klíče: 
65 % vybraných prostředků se vrací místní koledující organizaci, 15 % je určeno 
na podporu sociálních služeb a projektů diecézní charity (pomáhající ve více 
krajích), 10 % na rozvojové projekty v zahraničí (v našem případě jde zejména 
o podporu vzdělávání chudých dětí v Jižní Americe), 5 % na projekty a služby 
Charity Česká republika a 5 % jsou zákonné režie sbírky.

Tříkrálová sbírka očima Jiřího Lodra, ředitele Diecézní charity Plzeň
Letošní Tříkrálová sbírka byla a je plná úžasných setkání, rozmanitých překva

pení, nasazení lidí, otevřených srdcí dárců a velké práce koordinátorů a všech, 
kdož se podílejí na jejím úspěchu. Jen počet stacionárních pokladniček je úcty
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hodné číslo 185. Mám v současné chvíli informace, že bylo zapečetěno cca 1000 
pokladniček, mohli jsme sledovat na několika místech koledu i ve vodních to
cích, velkou kreativitu, obezřetnost před šířením pandemie a dodržování pre
ventivních opatření. Proč píši, že v  únoru Tříkrálová sbírka ještě probíhá? Do 
30.  dubna je totiž možné přispět online na www.trikralovasbirka.cz. Do tohoto 
data se přičte stav na našich místech v diecézi ve prospěch ročníku 2022, další 
příspěvky na online kasičce se pak budou již přičítat do ročníku 2023. 

Sám jsem s týmem mohl prožít aktivní koledu 8 dní a jsem naplněný vděč
ností. A to platí k vám všem, moc vás všechny potřebujeme, vážím si nasazení 
pro společné dobro a z celého srdce děkuji dárcům. Děkuji za podporu a aktivní 
koledování otci biskupu Tomášovi, Josefu Bernardovi za Plzeňský kraj a Davi
du Šloufovi za město Plzeň. Děkuji za zapojení všem představitelům měst, kteří 
podpořili Charity v jejich úsilí hledat zdroje a přinášet dobro. Patříme do rodiny 
poutníků a jdeme za cílem svojí cesty, ať nám na cestu svítí světlo hvězdy z BET
LÉMA, ať cíl nemineme. 

Děkuji za vás a přeji hodně zdraví a vše dobré. 
Vděčný Jiří Lodr 

VI. Benefiční ples na podporu rozvojových projektů v Jižní Americe
Diecézní charita Plzeň vás zve na benefiční ples. Pořádán je na podporu roz

vojových projektů v Jižní Americe, kde diecézní charita již řadu let pomáhá ze
jména nejchudším dětem k dosažení vzdělání.

K tanci a poslechu zahraje hudební skupina IMPALA, vystoupí také taneční 
skupina TÁDIBOA se svou sambou a brazilskými rytmy. Moderátorské role se 
ujme opět Martina Košanová. Těšte se také na hru o ceny. 

Předprodej vstupenek probíhá v JŠ Polyglot na plzeňském náměstí Míru 
1076/2 a na ředitelství Diecézní charity Plzeň, Hlavanova 359/16. Vstupné 250 
Kč. Akce se uskuteční jako součást oslav 100 let Charity. Dodržována budou 
aktuálně platná protiepidemická opatření.

Zájemci o přímou podporu vzdělávání jihoamerických dětí z  chudinského 
prostředí se mohou přihlásit jako adoptivní rodiče do projektu Adopce na dál
ku. Nejde o skutečnou adopci, ale o příspěvek na vzdělání ve prospěch kon
krétního dítěte, který pokrývá náklady na školní docházku a školní potřeby, 
jež si rodiče těchto dětí nemohou dovolit. Bližší informace poskytne Jaroslava 
Medunová na tel. 731 433  137 nebo emailu jaroslava.medunova@dchp.charita.cz, 
podrobnosti projektu jsou uvedeny též na webu www.humanitarni.dchp.cz. 

V rámci podpory humanitární a rozvojové pomoci v Peru hledá diecézní cha
rita také podporovatele projektu AMMERE – Péče o nezletilé matky s omeze
nými ekonomickými prostředky. Projekt probíhá od minulého roku ve městě 
Iquitos. Nezletilým matkám je poskytována základní potravinová a materiální 
pomoc pro ně samé v průběhu těhotenství, posléze i pro novorozené děti. Mo
hou využívat také právní poradenství. Důležitým cílem projektu je podpora ma
minek v dokončení vzdělání. Bližší informace jsou dostupné na výše uvedených 
kontaktech.

Petr Šimek, PR DCHP
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tu Tachov patří kostel sv. Mikuláše 
v  obci Tisová. Byl postaven někdy ve 
13. století jako velmi raně gotický. 
Zachoval se do dnešních dní, tvoří 
zdi lodi a pravoúhlý presbytář. V  le
tech 1724 a 1738 byl obestavěn, dá 
se říci obalen, neobvyklou barokní 
úpravou, která kostel rozšířila. V  ní 
jsou obsaženy, mezi původním zdi
vem a novým rozšířením, boční kaple 
s patrovými tribunami. Nároží barokní úpravy jsou výrazně zaobleny. Raně go
tická věž nad presbytářem, jak se obvykle stavěla na Chebsku a Tachovsku, má 
v barokní úpravě pěkné cibulové zastřešení. Hlavní oltář z roku 1882 je novoba
rokní podle návrhu Křesťanské akademie. Ostatní oltáře jsou barokní z 18. sto
letí, v kostele se také nalézá pozdně gotická křtitelnice. 

Kostel v  obci Lesná byl prvně připo
mínán v  roce 1384. Jeho podobu ne
známe, dnes v obci stojí barokní kostel 
z roku 1726, upravovaný v roce 1774. Je 
jednolodní s věží před západním průče
lím. Vnitřek je zaklenut klenbami, v pres
bytáři je freska s  námětem oslavení 
sv. Mikuláše. Zařízení je pozdně barokní, 
hlavní oltář zdobí obraz sv. Mikuláše, 
upravený v době, kdy kostel začal sloužit 
v 60. letech 20. století pravoslavným vě

řícím. Pravoslavný ikonostas pochází z kaple pravoslavného patriarchy z PrahyDej
vic. V lodi je zachován, mimo větší množství jiných náhrobníků, figurální náhrobník 
hraběte Schirdinga od významného klasicistního sochaře Václava Prachnera.  

Kostel v Prostiboři stojí na vyvýšeném místě v obci. Pochází ze 14. století, v barokní 
době byl upraven a v roce 1756 mu byla přistavěna věž. Je to jednolodní kostel 
s polygonálně uzavřeným presbytářem, který je sklenut gotickou žebrovou klen
bou. Loď je zaklenuta valenou klenbou s lunetami. Hlavní oltář je barokní, ozdobe
ný sochami sv. Václava a sv. Josefa od Jana Brokofa z roku 1692. V kostele jsou také 

Kostely sv. Mikuláše
ve vikariátu Tachov

Potvorov, stav ve 13. století
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dva novoklasicistní oltáře z  roku 1881 
od pražského architekta Antonína Bar
vitia, který ve stejné době navrhl kostel 
sv. Anny v nedaleké vsi Olešná.

Kostel v Boru zvenku působí jednodu
še, ale jeho interiér je doslova oslňující. 
Nádherný jednolodní prosvětlený pro
stor je ozdoben velmi kvalitními malba
mi na klenbách od Václava Schmidta z Plané, s náměty ze života sv. Mikuláše. Kolem 
lodi jsou patrové empory, navazující na kůr s krásnými varhanami tachovského var

hanáře Gärtnera. Hlavní oltář zhotovil 
Josef Artschlag ze Stráže, který navázal 
na typ, jehož autorem je chebský rodák 
a jeden z nejvýznamnějších barokních 
architektů Baltazar Neumann. Ten jich 
zhotovil pět v Bavorsku a v Bádensku. 
Jedná se o sloupovou architekturu, 
korunovanou baldachýnem. Kostel byl 
zrestaurován neúnavným a cílevědo
mým úsilím již zesnulého P. Vladimíra 
Borna, kterému se podařilo dát kostelu 
zašlý lesk. Zajímavostí je, že naše umě
nověda neumí mnoho krásných kos
telů v pohraničí zařadit do autorských 
dílen a tento kostel k nim patří. Problé

mem je asi to, že v oblasti pracovali i bavorští mistři, které tolik neznáme. Občas 
někteří znalci vysloví jméno Jakuba Augustona z Plzně, ale nejeví se mi to pravdivé. 

Nedaleko Boru jsou Holostřevy, 
v roce 1186 připomínané ve vlastnic
tví kladrubského kláštera, jejichž kos
tel byl postaven již kolem roku 1200, 
jak je dobře vidět na jeho románském 
řádkovém zdivu a zazděném oknu 
v jižním průčelí. Kostel byl přestavěn 
koncem 14. století, jeho presbytář 
s  okny s  krásnými kamennými kruž
bami svědčí o práci vynikající staveb
ní huti. Je jednolodní s presbytářem polygonálně uzavřeným, koncem 17. sto
letí prodloužený k západu a vybaven novou věží se zvonovitým zastřešením. 
Vybavení je barokní z konce 17. století, hlavní oltář představuje ve výzdobných 
detailech tzv. boltcovou ornamentiku. Kazatelna pochází z roku 1700.

Zde opouštíme tematiku kostelů zasvěcených sv. Mikuláši a od příštího čísla 
Zpravodaje plzeňské diecéze se budeme věnovat kostelům a kaplím, zasvěce
ným našemu národnímu patronovi sv. Vojtěchu.

Jan Soukup
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„Pouze Ježíš vám může darovat pravé štěstí; lidé vám nemohou dát, co sami 
nemají,“ říká svatý Šarbel. Taková hluboká a osvobozující pravda v jedné větě. 
Když si vzájemně přejeme štěstí, tak se ocitáme v blízkosti Ježíšova konkrétního 
obdarování. Zároveň se nám dostává moudrého léku proti smutku z bližních 
a jejich selhání. Očekávámeli od druhých, že nám naplní život štěstím, tak sebe 
i je vystavujeme velikému zklamání. Jak říká svatý Šarbel, každý z nás má jen to, 
co dostává z milosti Boží, a jen o to se může s druhými rozdělit. Žijme s radost
ným vědomím, že štěstí, které zakoušíme, dává Ježíš velkoryse a bez zásluhy 
každému, kdo se k Němu obrací. Kéž nás tato naděje nese každý den našeho 
života.

Majka Lachmanová

Nepřehlédněte informace z Karmelitánského knihkupectví 
Otevírací doba v únoru 2022
pondělí, středa, čtvrtek: 9:00–17:00
úterý, pátek: 8:00 – 16:00
V pátek 25. února bude ZAVŘENO z důvodu školení knihkupců.

Knižní a jiné novinky
Odpoledne křesťanství, Tomáš Halík

Osobní prožitek z knihy, kterou zde představujeme, je hluboký a intenzivní. 
Kniha Odpoledne křesťanství pojednává o proměnách víry v lidských životech 
i v  dějinách. Současnou krizi církve představuje autor jako přechod do nové 
etapy dějin křesťanství. Církev a její víra je křesťanská, nakolik je velikonoční: 
umírá a vstává z mrtvých. Jsou mnohé podoby víry na osobní rovině i na cestě 
církve dějinami, které jednou musí odumřít. Někdy věřící při odumírání navyklé 
podoby víry procházejí velkopáteční temnotou, pocitem, že je Bůh opustil. Ale 
kdo v těchto temných nocích vytrvá, dřív nebo později může zakusit světlo ve
likonočního rána, proměnu své víry.

Radost, to je kumšt, Chiara Amirante
Kdo už pro sebe objevil knihu Boží průlom v římském podsvětí, je mu jasné, 

že od Chiary Amirante nelze čekat sladkobolné zbožné řeči, a to ani na téma 
křesťanské radosti. Její návod, jak žít radost, která je darem Vzkříšeného, už 
prošel nejednou zatěžkávací zkouškou. Je zároveň prostý i velmi náročný: Vzít 
evangelium vážně, začít žít doopravdy jako Kristův učedník. „Před více než dva
ceti lety jsem začala v noci chodit do ulic. Vedla mě k tomu prostá touha – po
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dělit se s těmi zoufalými mladými lidmi o to, co změnilo můj život. Chtěla jsem 
sdílet svůj objev s těmi, kdo hledají laciné štěstí v umělých rájích tohoto světa, 
až se propadají do spárů pekla, které jim drásá duši. Toužila jsem jim sdělit, že 
je možné žít v trvalé radosti a že plná radost, již dává Kristus, obstojí i v těch 
nejhorších životních zkouškách.“ (z úvodu autorky)

Báječný Bůh, Louie Giglio, Nicola Anderson
Dalších 100 povídání o Bohu a o vědě vám svými povídáními, ilustracemi a fo

tografiemi přiblíží nádheru Božího stvoření. A stokrát můžete žasnout nad Boží 
vynalézavostí a tvořivostí od Vesmíru až po zázrak lidského těla. Výborná inspi
race pro posílení vděčnosti Bohu a radosti z Něj a z celého stvoření.

O Marii, Kateřina Šťastná
Knížka, výborně psaná a něžně ilustrovaná. Kniha nejen pro všechny Maruš

ky, Marjánky a Máří, Mary, Márinky, Marjánky, Majky či Manky… Jméno Marie 
má ještě mnoho dalších podob. Po kom jej nosíme? Tak se jmenovala dívka, kte
rá se narodila v 1. století před naším letopočtem a stala se matkou Ježíše Krista. 
Nám všem je mocnou a věrnou průvodkyní životem a přímluvkyní v nebi.

V Karmelitánském knihkupectví můžete nově nakoupit i STŘÍBRNÉ ŠPERKY, ze
jména křížky, řetízky, medailky, madonky, řetízky a přívěšky s andělíčky. Milov
níci čaje mohou vybírat z pestré nabídky čajů značky SONNENTOR.  

Krásné dny a radostné nakupování v  Karmelitánském knihkupectví přeje 
Majka Lachmanová a všichni pomocníci.  
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Do tohoto zpravodaje přispěli svými fotografiemi: Roman Albrecht (Člověk 
a víra), Václav Beneš, Ivana Meclová, Jan Soukup, Jiří Strašek a sdružení KOMPAS.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do zpravodaje, 
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou (nám. Republiky 35, 
Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Na vaše příspěvky se těší Jana Lazarová, redaktorka.

Z diáře emeritního biskupa Františka

3. 2. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše sv. pro seniory
4. 2. 9:30 Klatovy, návštěva Domova pokojného stáří 
  Naší Paní
10. 2. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše sv. pro seniory
17. 2. 10:00 Plzeň, návštěva klientů Domova sv. Aloise
 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše sv. pro seniory
24. 2. 14:00 Plzeň, Domov sv. Alžběty, mše sv. pro seniory
25. 2. 19:00 Plzeň, benefiční ples Diecézní charity Plzeň
26. 2.  Diecézní synodální setkání

Napsali jste nám
Na kopci a pod kopcem

O Štědrém dni odpoledne, už se smrákalo, jsem šla na dětskou půlnoční mši 
svatou k bratrům františkánům do starobylého plzeňského kostela Všech svatých. 
Stojí na kopci na území Roudné. Cesta k němu je docela strmá.

V parku pod kopcem jsem náhle s překvapením zaslechla mnohohlasý zpěv 
známých koled, dokonce s hudebním doprovodem. Vida, sešli se zde pod širým 
nebem rodiče s dětmi, mladí, staří. Na papíře mají i texty, nápěvy znají z rádia či 
ze supermarketů. S chutí jsem se k nim připojila. Ani se mi nechtělo to radostné 
sousedské společenství koled opustit, abych přišla na mši včas.

Ano, tady jsem v kostele Všech svatých doma, mezi svými. Probíhá půlnoční 
mše svatá. Proč se mě tak silně dotýká vzpomínka na lidi z „šedé zóny“ tam pod 
kopcem? Proč mi teď připadají ty dva světy tak vzdálené, a přece blízké? Jak bych 
mohla ty „dvě bubliny“ ještě více přiblížit? Třeba kdybychom my věřící někde na 
veřejném místě venku s koledami sami začali? Náhodní sousedé či kolemjdoucí 
by se vždycky našli a přidali. A co je hlavní – tady bychom se seznámili. Stejně 
jsme všichni na jedné lodi. 

… z života čistého, z rodu královského, nám, nám, narodil se.
Jana Peroutková
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Z diáře biskupa Tomáše
1. 2. 10:00 Plzeň, Kněžská rada
3. 2. 10:00 Praha, Právní komise ČBK
 17:00 Plzeň, Ekonomická rada diecéze
4. 2.  10:00 Praha, Ekonomická komise ČBK
13. 2.  8:30 Koloveč, mše s udílením trvalého akolytátu
15. 2. 13:30 Praha, setkání se členy Ekumenické rady církví 
  v rámci synodálního procesu
26. 2. 9:30 Plzeň-Litice, presynodální diecézní shromáždění


